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آرمان ملی-  سعیده زمانی: باوجود آنکه 
یکی از وعده های مهم دولت ســیزدهم ساخت 
سالانه یک میلیون واحد مســکونی بوده است 
اما همچنان کمبود مســکن از چالش های مهم 
است و این مساله یکی از دلایل افزایش نامتعارف 
قیمت هــا در این بازار بوده اســت. این درحالی 
است که طرح نهضت ملی مســکن هر چند به 
روایت آمارها در شــرایط راضی کننده ای قرار 
دارد، اما به نظر می رسد که همکاری دستگاه های 
مرتبط برای واگذاری اراضی بــه مردم با پیچ و 
خم هایی روبه رو است. این مساله رئیس جمهور 
را برآن داشت تا روز گذشته به بازدید حضوری از 
وزارت راه و شهرسازی برود و ضمن اولتیماتوم به 
دستگاه ها برای واگذاری اراضی در اختیارشان به 
وزارت راه و شهرسازی برای دستگاه های مرتبط 
ضرب الاجل تعیین کند و به آنها هشدار بدهد که 
درصورت عدم همــکاری تمامی این زمین ها به 
نام دولت جمهوری اســامی ایران سند خواهد 
خورد این درحالی اســت که کارشناسان حوزه 
مسکن بر این باور هستند که سیاست های دولت 
در بخش مسکن مانند مســکن مهر با موفقیت 
همراه نبوده و بروکراســی های اداری، طولانی 
شدن روند ساخت و ساز و افزایش قیمت مصالح 
ســاختمانی را از عمده دلایل عدم موفقیت این 

طرح ها می دانند. 
 طرحی خوب با نتیجه ای  ناموفق 

محمدعلی پورشــیرازی عضو ســندیکای 
شــرکت ســاختمانی ایران در این خصوص به 
»آرمان ملی« گفت: مسکن معضل بزرگ اقتصاد 
کشور اســت و متأســفانه به دلیل کم توجهی 
مستمر به سیاســت افزایش عرضه طی چهار 
دهه گذشــته این مشــکات روندی افزایشی 
داشته است. او با اشــاره به افزایش غیرمنطقی 
قیمت زمین و مسکن در کشــور اظهار داشت: 
متأسفانه دولت ها برنامه های بزرگی در زمینه 
ساخت مســکن ارائه کرده اند، اما در عمل این 
سیاســت ها به دلایل مختلــف موفقیت آمیز 
نبوده است.  این کارشــناس اقتصاد مسکن در 
ادامه به پروژه مســکن مهر به عنــوان یکی از 

پروژه های انبوه ســازی مهم کشــور اشاره کرد 
و گفت: طرح مســکن مهر طرحی خوب اما در 
اجــرای موفقیت آمیز نبود؛ چرا کــه نباید این 
گونه باشد که سیاست های ساخت مسکن مردم 
روستاها را روانه شــهرها کند بنابراین می شد 
ضمن افزایش عرضه مســکن به گونه ای عمل 

می شد تا مهاجرتی به شهرها صورت نگیرد. 
 چالش مشــترک همــه طرح های 

انبوه سازی
عضو ســندیکای شرکت ســاختمانی ایران 
گفت: در چنین شرایطی سازندگان غیرمرتبط با 
طرح های انبوه سازی نیز نگرانی بابت ریسک های 
احتمالی ساخت و ســاز خواهند داشت به عاوه 
اینکه درگیر شــدن با بروکراسی های اداری نیز 
از دیگر چالش های ســازندگان خواهد بود که 
عاوه بر طولانی شدن روند ساخت و ساز، پروژه 
را نیز درگیر گرانی و سازندگان را با چالش مواجه 
می کند.  او افزایش قیمت مصالح ساختمانی را 
یکی از چالش های مهم طرح نهضت ملی مسکن 
دانست و بیان کرد: آهن 600 تومانی به 4000 
تومان رسیده و به طور کل همه مصالح ساختمانی 
از جمله سیمان نیز با افزایش قیمت روبه رو شد. 
این مشکات در کنار عدم حمایت از سازندگان، 
همه طرح های انبوه سازی را در کشور با مشکل 
مواجه می کند. این در شرایطی است که در همه 

کشورهایی که با مشکل مسکن روبه رو نیستند 
این چالش ها را نداریم.  پورشــیرازی ادامه داد: 
به عنوان یکی از سازندگان مســکن در یکی از 
کشورها مشغول به فعالیت بودم و به رغم زیان، 
اظهارنامه مالیاتی را بــه اداره مالیات بردم و در 
آنجا مالیات را بخشیدند. این در شرایطی است 
که در حال حاضر شــاهد هستیم که بسیاری از 
سازندگان درگیر بروکراسی های اداری هستند و 
برای گرفتن پایان کار و بدون هیچ مشکلی هنوز 
بعد از گذشت یک سال و نیم نتوانسته اند مجوز 
بگیرند.  بنابراین این موارد چالش هایی اســت 
که طرح ملی مســکن را با اما و اگرهایی روبه رو 
می کند.  این کارشناس اقتصاد مسکن در ادامه 
افزود: صنعتی سازی یکی از ضرورت های امروز 
ساخت و ساز در کشور است. سازنده باید سوابق 
کاری حداکثری در زمینه ساخت و ساز داشته 
باشد. مثا یکی از شروط مهندس ناظر بودن این 
است که باید 6000 متر ساختمان ساخته باشی 
تا بتوانی در این سمت فعالیت کنی اما متأسفانه 
به این مســاله بی توجهی می شود. سازندگان ما 
ظرفیت زیادی برای پیشــبرد امور دارند این در 
حالی است که شنیده شده در طرح نهضت ملی 
قرار است به چینی ها و ترکیه ای ها سپرده شود.  
عضو ســندیکای شرکت ســاختمانی ایران در 
خصوص صحبت های اخیر رئیس جمهور برای 

واگذاری زمین به مردم و ســاخت و ساز توسط 
آنها نیز گفت: این مساله احتمال رانت را افزایش 
می دهد و اگر پروژه به انبوه ساز واقعی داده شود و 
حمایت صحیح صورت گیرد اهداف طرح نهضت 
ملی مسکن هم محقق می شــود همچنین در 
زمینه تســهیات بانکی نیز اگر بانکها احساس 
اطمینان کنند به طور حتم همراهی خواهند کرد. 

 موافقان و مخالفان چه می گویند؟
علی نیکــزاد، نایب رئیس مجلس شــورای 
اسامی دراین خصوص معتقد است: طرح نهضت 
ملی مسکن باید راه بیفتد البته در برخی بخش ها 
با مشکاتی مواجه هســتیم که باید حل شود.  
رسول فرخی میکال، نماینده مردم لاهیجان و 
سیاهکل نیز معتقد است که ساخت سالانه یک 
میلیون واحد مســکونی ترمز گرانی اجاره بها را 
می کشــد و طبق قانون جهش تولید مســکن، 
دولت باید ســالانه یک میلیون واحد مسکونی 
بسازد اما با توجه به طولانی شدن تامین زمین 
در تمامی استان ها و شهرستان ها روند ساخت 
یک میلیون واحد به کنــدی پیش رفته و هنوز 
عملکرد چشمگیری را در این حوزه شاهد نبودیم 
بنابراین دولت باید با اهتمام بیشتری این موضوع 
را پیگیری کــرده و با ایجاد پنجــره واحد برای 
هماهنگی میان دستگاه های اجرایی، زمین مورد 
نیاز را در مناطقی که متقاضیان مســکن وجود 
دارد، شناسایی کرده و این مهم را عملیاتی کند تا 
وعده ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
در سال آینده محقق شود.  اما رحمت اله فیروزی 
پوربادی عضو کمیسیون عمران مجلس دراین 
باره گفت:  تامیــن آورده اولیه طرح نهضت ملی 
مســکن برای اقشــار کم درآمد و جامعه هدف 
طرح مذکور بسیار دشوار بوده و دولت باید با ارائه 
تسهیات مناسب ارزان قیمت، شرایط را برای 
این اقشار تسهیل کند به طوری که  طبق گزارش 
بانک مسکن تنها یک هشتم متقاضیان نهضت 
ملی مسکن آورده اولیه خود را پرداخت کردند و 
دولت باید تدابیری اتخاذ کند که اقشار کم درآمد 
برای آورده اولیه خود امکان استفاده از تسهیات 

با سود و بازپرداخت مناسب داشته باشند. 

 بازار سرمایــــه 
 دوباره بورس

دوباره افت شاخص!
آرمان ملی : دومین روز از هفته دوم مرداد 
روز خوبی برای ســرمایه گذاران بــازار بورس 
نبود و معامله گران افت ســنگین شاخص ها را 
شــاهد بودند این درحالی اســت که شاخص 
کل با افــت بیش از ۱۷ هزار واحدی تا ســطح 
یک میلیــون و 4۲۳ هزار واحــدی پایین آمد 
همچنین شاخص هم وزن هم با کاهش ۷٬۲4۱ 
واحدی کانــال ۳۸0 هزار واحدی را از دســت 
داد. از سوی دیگر شــاخص فرابورس نیز دیروز 
کاهش ۱۷۸واحدی را تجربه و تا سطح ۱۸٬۷0۳ 
واحدی عقب نشــینی کرد.  حقیقی های بازار 
در مجموع روز گذشــته حــدود ۵۵0 میلیارد 
تومان از بازار خارج کردند که افزایش حدود دو 
برابری را نشان می دهد و ارزش معامات خرد 
نسبت به روزهای گذشته بهبود نسبی را نشان 
می دهد؛ این رقــم در معامات دیروز به حدود 
۲هزار و ۷00 میلیارد تومان رســید که نسبت 
به روز گذشــته حدود ۲۲ درصد افزایش یافت 
همچنین شاخص هم وزن با هفت هزار و ۲4۱ 
واحد کاهش به ۳۷۹ هزار و ۹۷۵ واحد و شاخص 
قیمت با چهار هــزار و ۳4۳ واحد افت به ۲۲۷ 
هزار و ۹۲۸ واحد رسید.  روز گذشته در معامات 
بورس تهران بیش از 6 میلیارد و ۱66 میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۳6 هزار 
و 4۲۹ میلیارد ریال معامله شد که شفن پس از 
بازگشایی با ۲٬۵۱۵ واحد بیشترین تاثیر منفی 
را بر شاخص کل داشت و شپنا با۷۹۷، کگل با 
۷۳4 و شستا با ۷۲۹ واحد نمادهای موثر در افت 
دیروز شــاخص کل بودند؛ فولاد که در ابتدای 
معامات بیشترین نقش را در کاهش شاخص 
داشــت، در ادامه و با افزایــش تقاضا در نهایت 
با تاثیر مثبت یک هزار واحدی از افت بیشــتر 
شــاخص کل جلوگیری کرد.  همچنین فولاد 
مبارکه اصفهان )فولاد( بــا ۹۹۸ واحد، تامین 
سرمایه امید )امید( با ۱0۷ واحد، مبین انرژی 
خلیج فارس )مبین( با 6۳ واحد، پتروشــیمی 
پارس )پارس( با 6۲ واحد وســیمان کردستان 
)ســکرد( با ۳۷ واحد با تاثیر مثبت بر شاخص 
بورس همراه شــدند.  همچنین پتروشــیمی 
فناوریان َ)فن( با ۲ هــزار و ۵۱۵ واحد، پالایش 
نفت اصفهان )شــپنا( با ۷۹۷ واحد، معدنی و 
صنعتی گل گهر )کگل( با ۷۳4 واحد، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با ۷۲۹ 
واحد و پالایش نفت تبریز )شبریز( با ۷00 واحد 
تاثیر منفی بر شــاخص بورس داشتند.  بر پایه 
این گزارش، دیروز نماد فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد(، گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگستر(، پالایش نفت اصفهان )شپنا(، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، ایران 
خودرو )خودرو(، سایپا )خساپا( و پالایش نفت 
بندرعباس )شبندر( در نمادهای پرُتراکنش قرار 
داشتند همچنین گروه خودرو هم در معامات 
دیروز صدرنشین برترین گروه های صنعت شد 
و در این گروه یک میلیــارد و ۱۸4 هزار برگه 
سهم به ارزش ســه هزار و ۱۵4 میلیارد ریال 
دادوستد شــد و شــاخص فرابورس نیز دیروز 
بیش از ۱۷۸ واحد کاهش داشت و به ۱۸ هزار 
و ۷0۳ واحد رسید که در این بازار ۲ میلیارد و 
4۲۲ میلیون برگه سهم و اوراق مالی دادوستد 
شــد و تعداد دفعات معامات دیروز فرابورس 
بیش از ۱۳۸ هــزار و 64۹ نوبت بود.  همچنین 
نمادهای بیمه دی )ودی(، گسترش صنایع روی 
ایرانیان )فروی(، صنعت روی زنگان )زنگان( و 
مبین وان کیش )اوان( با تاثیر مثبت بر شاخص 
فرابورس همراه بودند و بیمه پاسارگاد )بپاس(، 
پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، پالایش نفت لاوان 
)شــاوان(، تولید نیروی برق دماوند )دماوند( 
و فرابورس ایــران )فرابورس( تاثیــر منفی بر 
شــاخص فرابورس داشــتند.  به همین جهت 
فعا مدتی است که به دلیل دور بودن وضعیت 
شاخص کل از وضعیت کلیت بازار توجه فعالان 
بازار بیشتر به شاخص هم وزن معطوف شده و 
سرمایه گذاران بازار سهام نوسانات شاخص کل 
را مبنای تصمیم گیری خود قرار نمی دهند و به 
همین دلیل است که با وجود افت کم شاخص 
کل در معامات روز گذشته، فعالان بازار انتظار 
بهبود شرایط در معامات دیروز را ندارند.   این 
درحالی است که در شــرایطی که در روزهای 
گذشــته هم خروج پول حــدود ۲۸0 میلیارد 
تومانی در بازار سهام رخ داد و به راحتی می توان 
متوجه شد که دید سرمایه گذاران حقیقی نسبت 
به آینده بورس چندان روشــن نیســت گرچه 
قیمت سهام افت کرده و بســیاری از نمادها به 
نقاط جذابی برای خرید رســیده اند، اما وقتی 
کلیت بــازار وضعیت خوبی نــدارد، نمادهای 
ارزان قیمت هم به پای بقیه نمادها می سوزند و 

همچنان با کاهش قیمت مواجه می شوند.  

خبـــــر
  جلوگیری از واردات 
و توزیع برنج خارجی

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
خواســتار جلوگیــری از واردات و توزیع برنج 
خارجی شــد. محمدرضا احمدی در جلســه 
علنی دیروز )یکشنبه( در تذکری گفت: مردم 
گیان به ویژه رشــت و ســراوان منتظر اقدام 
عاجل بــرای جلوگیــری از ورود زباله به این 
شهرستان هستند. وی در تذکر دیگری به وزیر 
کشاورزی بر لزوم جلوگیری از واردات و توزیع 
برنج خارجی تاکید کــرد. احمدی همچنین 
خواستار اجرای رتبه بندی معلمان و ساماندهی 

گروه های مختلف شد. 
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213.000.000کوییک 302.000.000Rپژو 206 تیپ 2----درهم امارات5.250.000ربع سکه

375.000.000وانت زامیاد 300.000.000رانا پلاس1800لیر ترکیه30.550.00سکه گرمی

355.000.000شاهین460.000.000تارا دستی24.980دلار کانادا1.376.700هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بـــازار

 دیدگـــــاه
کوپن یا پول نقد؟ 

آرمان ملی : با وجودی که مســاله هدفمندی یارانه ها و تغییر 
مکانیزم پرداخت یارانه از نان آغاز شــد اما حالا صحبت از تخصیص 
کالابرگ برای سایر کالاها نیز هست در این خصوص قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اسامی پیش تر گفته بود که برای هر نفر در ماه، مقدار 
مشــخصی از چند قلم کالای ضروری مانند مرغ، تخم مرغ، روغن و 
پنیر در نظر گرفته شده و مردم باید بتوانند این مقدار را با کالابرگ به 
همان قیمت شهریور ۱400 بخرند.  در چنین شرایطی بازار با گرانی 
کالاهای مرتبط با آرد و گندم مواجه است بلکه این وضعیت به بازار 
سایر کالاها نیز تسری یافته  اســت و به نظر می رسد هنوز تصمیم 
نهایی درباره راه های جبران مشــخص نیست.  یک نماینده مجلس 
دراین خصوص گفت: نتیجه آخرین صحبت های ما با دولت این بود 
که هنوز زیرســاخت کالابرگ وجود ندارد و فعا ناچاریم پرداخت 
یارانه به صورت نقدی را ادامه دهیم و احتمالا یکی از ســوالاتی که 
ذهن شما را درگیر کرده آن است که بالاخره تکلیف یارانه نقدی چه 
شد؟ آیا قرار است در همین روزها حذف شود و به جای آن کالابرگ 
را شاهد باشــیم و یا پرداخت یارانه نقدی قرار است همچنان ادامه 
داشته باشد؟ ارکانی گفت: نتیجه آخرین صحبت های ما با دولت این 
بود که هنوز زیرساخت کالابرگ وجود ندارد و فعا ناچاریم پرداخت 
یارانه به صورت نقدی را ادامه دهیــم. دولت همچنین در لایحه ای 
که به مجلس ارسال کرد درخواست داشت که کلمه شهریور ۱400 
ازمصوبه ارز ترجیحی حذف شود؛ زیرا افزایش قیمت ها فشاری ایجاد 
کرده که دیگر امکان تامین کالاهای اساســی با قیمت های شهریور 
۱400وجود ندارد.  بسیاری از مردم و کارشناسان اقتصادی به یارانه 
نقدی اذعان داشته و می گویند اگر یارانه نقدی ادامه داشته باشد، بهتر 
است؛ ارکانی در این رابطه اظهار داشت: از نظر من اگر یارانه به صورت 
کالایی توزیع شود بهتر است، چراکه کالابرگ به نفع مردم خواهد بود؛ 
برای مثال ارزش یارانه نقدی 4۵هزار تومانی از ۱0سال پیش تاکنون 
تغییر مشهودی داشته است و یارانه ۳00 و 400هزار تومانی هم قطعا 
به سرنوشت یارانه 4۵هزار تومانی دچار خواهند شد.  وی ادامه داد: 
البته دولت باید زیرساخت های کالابرگ را آماده کند در دهه60 که 
اصا پوز و... وجود نداشت؛ اما دولت طرح کوپن را اجرا کرده بود و در 
۸سال جنگ با کوپن شرایط مدیریت شد. اینکه پس از سال ها بگوییم 
زیرساخت نیست، قابل پذیرش نخواهد بود و با این تعداد فروشگاه 
می توان شرایط توزیع را مدیریت کرد.  به اعتقاد ارکانی، برای دولت 
پرداخت یارانه نقدی راحت ترین کار است؛ چراکه نه به زیرساخت های 
کالابرگ نیاز دارد و نه قرار است افزایشی داشته باشد و رقمی ثابت 
خواهد بود و یارانه نقدی برای دولت مقرون به صرفه تر اســت.  این 
درحالی است که سیدجواد ساداتی نژاد درباره زمان توزیع کالابرگ 
برای اقام اساسی معتقد اســت: طبق قانون باید به سمت کالابرگ 
برویم اما چون در حال حاضر زیرساخت های لازم برای این کار فراهم 
نیست، فعا یارانه ها با واریز نقدی پرداخت می شود بنابراین فراهم 
کردن زیرساخت های توزیع کالابرگ الکترونیک زمان بر است و هر 
زمان که این زیرساخت ها آماده شود، طبق قانون پیش خواهیم رفت.  
ساداتی نژاد درباره لزوم هدفمند کردن یارانه ها گفت: عواملی مانند 
دستمزدها، تورم، افزایش بهای انرژی و خشکسالی که کمبود جهانی 
مواد غذایی را در پی داشته و باعث افزایش قیمت ها شده و اخیرا نیز 
بحران اوکراین به آن دامن زده اســت و حذف این نوع اختصاص ارز 
یک اصاح بزرگ اقتصادی است که دولت ها باید آن را انجام می دانند 
و دولت سیزدهم این کار را اصاحی به سود مردم می داند پس دو ماه 
قبل از اجرای این طرح واریز نقدی یارانه آغاز می شود تا قدرت خرید 
مردم بالا برود تا هدف اصلی از اجرای این طرح که همان عدالت در 

حوزه یارانه هاست و از کالاها به افراد منتقل می شود اجرا شود.  

خبــــــــر

  »آرمان ملی«  چالش های طرح انبوه سازی دولت سیزدهم را بررسی کرد 

واگذاری زمین به مردم، مُسکّن یا راه حل؟
    رئیس جمهور در بازدید از وزارت راه و شهرسازی به دستگاه های دولتی تا پایان شهریور فرصت داد تا زمین های خود را در اختیار بگذارند

در تاریخ ۱40۱/۵/4 گزارشی تحت عنوان دورزدن ایران 
به سبک روسیه در روزنامه منتشر شده بود که در این گزارش 
مقصود ما حول محور تفاهم نامه 40میلیارددلاری روسیه با 
ایران برای کمک به صنعت نفت ایران بود که دراین گزارش به 
این مساله پرداخته شده بود که اولا، تفاهم نامه مذکور ضمانت 
اجرایی قوی ای ندارد و ممکن است روس ها را بر آن دارد که 
بعد از رفع تحریم ها از سوی اروپا از سرمایه گذاری درصنعت 
نفت و گاز ایران شانه خالی کنند، چراکه این فرضیه درست 
درزمانی مطرح شد که اروپا به بهانه تامین امنیت انرژی خود 
مجبور به عقب نشینی از تحریم ها و مواضع خود علیه روسیه 
شده بود و از سوی دیگر براساس نظر کارشناسان حوزه انرژی، 
تفاهم نامه ها اصولا نه ضمانت اجرایی دارند و نه در معامات 
بین المللی دارای اهمیت آن چنانی است بنابراین عدم تعهد 
به آن و خروج از آنها به راحتی میســر است و زمانی اهمیت 
می یابند که تفاهم نامه ها تبدیل به قرارداد شــوند بنابراین 
نمی توان بستن تفاهم نامه بین ایران و روسیه را بزرگ ترین 
سرمایه گذاری خارجی تاریخی صنعت نفت ایران قلمداد کرد.  
حال وزارت نفت در واکنش به این مطلب جوابیه ای ارســال 
کرده که در ادامه می خوانید:  نظر به انتشار گزارشی با عنوان 
»دور زدن ایران به سبک روسیه« در روزنامه »آرمان ملی« 
مورخ ۱40۱/۵/4 توضیحاتی جهت اطاع نویسنده گزارش و 

تنویر افکار مخاطبان این روزنامه ارائه می شود: 
1-  ایران و روسیه از گذشته تاکنون همواه در حوزه های 
نفت و گاز دارای همکاری های متقابل بوده و نظر به تأکید بر 
گسترش همکاری ها و بالاخص همکاري در حوزه نفت و گاز 
در دیدارهاي اخیر روســاي جمهور دو کشور و تمدید سند 
توافقنامه همکاري راهبردي بین ایران و روســیه در دولت 
سیزدهم، گسترش همکاری های دو کشــور در حوزه های 
نفت و گاز در دستور کار شرکت ملی نفت ایران قرار گرفته تا 
این حوزه بتواند به عنوان پیشران همکاري دو کشور، زمینه 
گســترش همکاری هاي مشترك در ســایر بخش ها را نیز 

فراهم نماید. 
2-  برخاف نظر نویسنده گزارش، با تحریم نفتی روسیه از 
سوی کشورهای غربی و توسعه حضور این کشور در بازارهای 
آسیایی، ایران مشتریان قدیمی نفتی خود را از دست نداده و 

بهبود روند صادرات نفت ایران و وصول درآمدهای آن چه در 
بازارهای قدیمی و چه بازارهای جدید موید این است که ایران 

و روسیه در عرصه نفت رقابت منفی ندارند.  
3-  برخاف نظر نویســنده گزارش »آرمــان ملی« که 
احتمالا ناشی از عدم آگاهی نسبت به ساز و کارهای همکاری 
دو کشور در زمینه نفت و گاز است، تجربه قبلی همکاری با 
شرکت های روسی نشان داده است که با وجود خروج آمریکا 
از برجام، شــرکت هاي نفتي و گازي این کشور همچنان به 
مذاکرات خود ادامه داده و در آن دوران قراردادهای توسعه ای 
امضا نمودند که نتیجه آن ســرمایه گذاري بالغ بر 4 میلیارد 

دلار در توسعه میادین نفتي کشور است. 
4-  شــرکت ملي نفت ایران و شرکت گازپروم روسیه در 
خصوص توســعه میادین نفتی و گازی، تکمیل پروژه های

LNG و اجرای پروژه های خط لوله انتقال گاز همکاری های 
مشــترك قبلی داشــته اند که با وجود انجام مطالعات فنی 
و مذاکرات قــراردادی، با توجــه به تحــولات بین المللی 
منجر به آغــاز فعالیت اجرایی نشــده بود. لذا بــا توجه به 
تاکیــد رئیس جمهور و دولــت محترم مبنی بر گســترش 
همکاری های فی مابین و نظر به تحولات بین المللی )روابط 
روسیه با کشــورهاي اروپایي(، جهت استفاده از این فرصت 
و حداکثرسازي منافع ملي و در راســتای رفع نیاز کشور به 
جذب ســرمایه گذاری های خارجــي، تفاهم نامه همکاری 
مشترك فی مابین شرکت ملي نفت ایران و شرکت گازپروم 
منعقد گردید. این تفاهمنامه با توجه به تحولات بین المللی 
می تواند ظرفیت لازم را برای جذب سرمایه گذاري خارجي تا 
40 میلیارد دلار فراهم نماید و با توجه به انجام مطالعات فنی 
و مذاکرات انجام شده قبلی، به سرعت وارد فازهای اجرایی 
شده و توسعه ۲ میدان عظیم گازی کیش و پارس شمالی و 6 
میدان نفتی آذر، چنگوله )میادین مشترك(، منصوری، آب 
تیمور، دارخوین و کرنج را فراهم نماید که ظرفیت تولید گاز 
کشور را بیش از ۱00 میلیون مترمکعب در روز افزایش داده 
و در راستای تحقق ظرفیت تولید نفت خام و میعانات کشور 
به ۵. ۷ میلیون بشکه در روز، قدم بزرگ و موثری خواهد بود. 
همچنین اجرای پروژه های LNG و خطوط لوله صادرات گاز 
زمینه های ورود کشور به بازارهای LNG و همچنین بازارهای 

صادراتی گاز را فراهم خواهد نمود. 
5-  شرکت گازپروم به عنوان یکی از شرکت های بزرگ 
بین المللی نفت و گاز جهان با در اختیار داشتن ذخایر عظیم 
نفت و گاز روســیه، حجم فعالیت های قابــل توجه اجرایی 
و تحقیقاتــی را در حوزه توســعه، تولید، فــرآورش، تولید 
محصولات و فرآورده های نفتی و توسعه تکنولوژی و ساخت 
و تولید تجهیزات مــورد نیاز صنایع نفــت و گاز را دارد و از 
همین روي همکاری دو شرکت در حوزه های علمی و فناوری 
می تواند فرصت های بزرگ و جدیدی را برای مراکز علمی و 
تحقیقاتی صنعت نفت کشور فراهم نماید. از دیگر سوي، با 
توجه به حرکت جهانی به سمت استفاده از سوخت های پاك 
در حمل و نقل و تعهدات کاهش انتشــار کربن و تفاهمات 
فی مابین شرکت های خودروسازی و صنایع بزرگ صنعتي، 
همکاری های مشترك دو کشور در خصوص بررسی استفاده 
و ایجاد واحدهای Mini LNG و زنجیره مصرف آن در حمل 
و نقل و مصارف دیگر می تواند به عنوان یکی از فرصت های 
جذب و بومی سازی تکنولوژی در زنجیره LNG برای کشور 

محسوب گردد. 
6- از ســوي دیگر باید توجه نمود که شرکت ملي نفت 
ایران امکان مذاکــرات در محورهای تفاهم نامه را با ســایر 
شرکت های داخلي یا خارجي داشــته و با ارائه پیشنهادات 
فنی-  مالی، انتخاب بهترین پیشنهاد و عقد قرارداد توسط 
شرکت ملي نفت ایران انجام خواهد شد. بنابراین در این گام 
شرکت سرمایه گذار متحمل هزینه های مختلفي برای اجرای 
تفاهم نامه از جمله هزینه هاي مطالعات و ارائه پیشــنهادات 
فنی و مالی خواهد بود و شرکت ملي نفت هیچ هزینه ای به 
این شرکت پرداخت نخواهد کرد، ضمن آنکه به طور رایگان 
امکان دریافت طرح های توسعه ای و نتایج آن را خواهد داشت 
که هرکدام این طرح ها چندین میلیون دلار ارزش خواهند 
داشت. در پایان با توجه به تأکید مقام معظم رهبري بر لزوم 
پیگیري و نهایي ســازي تفاهم نامه ها و عقــد قراردادهای 
مشترك ایران و روسیه، شــرکت ملی نفت ایران تمام توان 
خود را برای اجرای محورهای همکاری مشترك به کار خواهد 
بست تا اجرای این تفاهم نامه بتواند زمینه ساز همکاری های 

بلندمدت دو کشور گردد. 

در پاسخ وزارت نفت به گزارش »دور زدن ایران به سبک روسیه«  مطرح شد؛ 

همکاری نفتی ایران و روسیه افقی روشن و رو به توسعه دارد

قیمت پروازهای اربعین چقدر شد؟ 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری از 
ممنوعیت فروش بلیت چارتری پروازهای نجف و بغداد در بازه ۱0 
روزه سفرهای اربعین خبر داد.  رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی 
روز گذشته در مراسم تقدیر از دست اندرکاران پروازهای حج تمتع 
۱40۱، در خصوص در پیش رو بودن عملیات پروازی اربعین اظهار 
کرد: پس از انجام موفقیت آمیز پروازهــای حج، عملیات پروازهای 
اربعین را در پیش رو داریم.  وی افزود: ســال گذشته ۲0 روز قبل از 
اربعین، مصطفی الکاظمی نخســت وزیر عراق به ایران آمد و اجازه 
انجام پرواز 60 هزار ایرانی به عراق بدون ویزا با ســفرهای هوایی را 
صادر کرد که بسیاری می گفتند کار ســختی است؛ ولی توانستیم 
آن را عملی کنیم.  کاپیتان محمد محمــدی بخش معاون وزیر راه 
و شهرسازی و رئیس سازمان هواپیمایی کشوری نیز در این مراسم 
گفت: بعد از عملیات تمتع امسال، باید عملیات پروازهای اربعین را 
مدیریت کنیم که بزرگ ترین اجتماع بشــری در دنیاست.  حسن 
خوشــخو، معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی 
کشــوری درباره پروازهای اربعین اظهار کرد: بر اساس دستور وزیر 
راه و شهرسازی، فروش بلیت چارتری پروازهای اربعین در بازه زمانی 
برگزاری این مراسم ممنوع است.  وی ادامه داد: قرار است شرکت های 
هواپیمایی رأســا اقدام به فروش بلیت پروازهــای اربعین از طریق 
وبسایت های رســمی خود کنند.  معاون رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــوری با بیان اینکه بازه زمانی پروازهای اربعین معمولا ۱0 روزه 
است افزود: قیمت بلیت پروازهای اربعین هنوز مشخص نشده است.  
خوشخو درباره ممنوعیت پروازهای داخلی چارتری اظهار کرد: برخی 
شهرهای پرترافیک که حجم تقاضای سفرهای زیادی دارند، فروش 
بلیت چارتری پرواز در آنها ممنوع شده که شــامل تهران، مشهد، 
شیراز، اصفهان، تبریز، بندرعباس و اهواز می شود.  وی خاطرنشان 
کرد: هیچ شرکت هواپیمایی حق فروش بلیت چارتری به این ۷ شهر 
را ندارد و اگر ایرلاینی بلیت چارتری فروخت، قطعا تخلف کرده و با 
آن برخورد می شود.   به گفته این مقام مسئول در صنعت هوانوردی، 
دو شــرکت هواپیمایی چابهار و فای پرشــیا صرفا مجاز به فروش 
بلیت های چارتری هستند ولی حق ندارند به مقاصدی که گفته شد، 
بلیت چارتری بفروشند؛ لذا به این شــرکت هواپیمایی تا ۲0 مرداد 
امسال فرجه داده ایم که مسیرهای چارتری جدیدی تعریف کرده و 
مجوز آن را از ســازمان هواپیمایی کشوری دریافت کنند.  این مقام 
مسئول در سازمان هواپیمایی کشوری درباره استرداد بلیت پروازهای 
چارتری گفت: از آنجا که میزان عرضه بلیت با تقاضا به دلیل شرایط 
خاص اقتصاد صنعت هوانوردی بالانس نیست و به تعادل نرسیده، لذا 
مقرر شد تا هیچ تفاوتی میان بلیت های برنامه ای و چارتری نباشد.  
وی افزود: تا پیش از این ایرلاین ها اگر بلیت چارتری از سوی مسافر 
کنسل می شد یا به هر دلیل مسافر اعام انصرافی می داد، از استرداد 
وجه بلیت )به جز خسارت کنسلی( خودداری می کردند ولی در حال 
حاضر ایرلاین ها مکلف به استرداد بلیت پروازهای چارتری همانند 
پروازهای برنامه ای شــده اند که البته مانند پروازهــای برنامه ای، 

خسارت کنسلی از آن کسر می شود.  

جـوابیـه 


